
HOOFDSTUK IS

Bijzondere rechtspleging / Zuivering /
Rech tsherstel

Al in een vroeg stadium kon de regering te Londen constateren dat de
bezetter op tal van terreinen des levens ingrepen verrichtte die bij de be-
vrijding ongedaan moesten worden gemaakt: hij vaardigde verordeningen
uit die men moest annuleren, en hij zette ambtsdragers af (comm.issarissen
der koningin, burgemeesters, procureurs-generaal, om slechts dezen te
noemen) die er recht op hadden, terstond in hun functie hersteld te worden.
Daarnaast leek het noodzakelijk dat diegenen die van een landsverraderlijke
gezindheid uit hand- en spandiensten verleenden aan de bezetter, onmiddel-
lijk gearresteerd en gestraft zouden worden. Hoe door de naastbetrokken
ministers over dat alles aanvankelijk gedacht werd, bleek al uit hoofdstuk 3
waarin wij de uit maart '41 daterende nota's inzake de 'terugkeer' behan-
delden welke door Gerbrandy, van Boeyen en Dijxhoorn ten behoeve
van de koningin opgesteld waren. Dijxlioom wenste dat een opperbevel-
hebber van land- en zeemacht, belast met de uitoefening van het militair
gezag, maatregelen zou treffen tegen de NSB, Arnold Meyers Nationaal
Front en de NSNAP van majoor Kruyt (hij zag de veel grotere NSNAP-
van Rappard over het hoofd) alsmede tegen de vooraanstaande leden van
die formaties, en dat die opperbevelhebber met de secretarissen-generaal,
voorzover niet 'fout', en met mr. A. Brants, directeur-generaal van politie
bij het departement van justitie, zou bespreken of het mogelijk was, aile
na IS mei '40 benoemde hoge ambtenaren te schorsen, de radio te zuiveren
en de bladen van de NSB en van Nationaal Front te verbieden. Wie zou
tot opperbevelhebber benoemd worden? Dijxlioom liet dat open, de
naam viel van prins Bernhard, maar van Boeyen wenste deze bepaald
geen taak te geven 'bij het herstel van de orde', want dan zou, zo schreef
hij, 'kras moeten worden opgetreden' en zulks zou een lid van het Oranje-
huis met een verantwoordelijkheid belasten waaruit 'de ernstigste gevolgen'
voor de naam van het Oranjehuis zouden kunnen voortvloeien.
Toen deze nota's geschreven werden, wist de regering nauwelijks wat

zich in bezet gebied afspeelde. Zij kreeg daar in later tijd een veel beter
overzicht van, maar al voordat van de zomer van' 43 af door het Bureau
Inlichtingen een stroom informatie doorgegeven werd, had zij aparte


